
Vam sortir de l’ou
per donar-li la volta

i governar-nos!

El 2007 la CUP surt de l’ou i entrem per primer cop a l’Ajuntament. 
El 2011, amb 4 regidores consolidem un projecte rupturista i transformador.
El 2015 liderem la oposició i el 2017 entrem al govern municipal per materialitzar el nostre progra-
ma en regidories claus com Habitatge, Feminismes i Alliberament LGBTI, Medi Ambient i Cultura. 
Afrontem les eleccions municipals del 2019 amb l’objectiu de guanyar per poder liderar un govern 
al servei d’un model de vila just i solidari.

I ara anem a 
per totes!

Passades les vacances convocarem tot 
el procés d’assemblees obertes per 
decidir col·lectivament el programa, les 
llistes i la campanya electoral.

www.molins.cup.cat
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violències sexuals en espais d’oci

Com entenem les desigualtats de gènere i les violències sexuals al municipi, com prevenir-les implicant a totes les esferes 
de interacció, com han de ser les campanyes preventives, com generem entorns de seguretat als espais festius 
i al municipi, quin tipus de respostes s’han de donar a nivell comunitari, tècnic institucional i de seguretat ciutadana, 
una perspectiva feminista de l’urbanisme, quins mecanismes s’han d’engegar davant situacions d’agressió, 
amb qui podem comptar, quin rol pertoca a l’Ajuntament, a les entitats o fins i tot a la indústria del lleure, etc. 

Serà un procés d’elaboració comunitari que es basi en metodologies participatives i deliberatives, adap-
tant-se a les realitzats del municipi i procurant implicar a tots els agents que interactuen. Per això 
serà fonamental incorporar la transversalitat de gènere en els àmbits d’actuació de l’administració.

Les nostres companyes Laura Munt, com a Regidora de Feminismes i Alliberament LGBTI, i Carles Ros, 
com a Regidor de Joventut, ja s’han reunit en un parell d’ocasions amb els responsables tècnics del procés 
i properament es començaran a convocar les reunions i sessions participatives previstes. Es preveu que la durada 
serà de 8 mesos però abans de l’aprovació definitiva del Protocol ja es podran portar a terme algunes iniciatives 
i campanyes en esdeveniments importants de la vila com la Festa Major o altres festes populars de l’any 2018.

Les violències sexuals i l’alta tolerància de les mateixes en els contextos d’oci representen un dels principals riscos 
a la nostra societat. Els últims anys s’està visualitzant la necessitat que les polítiques públiques d’equitat posin espe-
cial èmfasi en els espais d’oci, essent aquest un dels contextos on les violències sexuals operen amb més impunitat.

Centenars de persones es van mobilitzar en motiu de la violació 
en grup ocorreguda a la nostra vila

El govern municipal, per donar compliment a un dels 
punts de l’Acord de Govern de novembre de 2017, 
ha començat a treballar en la elaboració d’un Protocol 
d’actuació davant les violències sexuals en espais 
d’oci. L’Observatori Noctambul@s de la Fundació Salut i 
Comunitat ha escollit Molins de Rei, entre un dels munici-
pis on realitzaran totes les tasques d’elaboració del Pro-
tocol a través d’un procés participatiu, ja que han valorat 
l’interès i predisposició de l’Ajuntament de la vila. Els cos-
tos econòmics de tot el procés són assumits per la Gene-
ralitat de Catalunya a través d’un conveni amb la fundació. 

L’esquerra independentista de Molins ja 
portem anys realitzant campanyes durant 
les festes populars de la nostra vila per 
aconseguir que tothom pugui viure amb total 
llibertat els espais d’oci. 

Gràcies a campanyes com aquestes i a les 
mobilitzacions del moviment feminista es-
tem aconseguint que es visualitzi molt més 
aquesta greu temàtica i que les institucions 
comencin a implicar-se clarament.

Campanya Festa Major 2016 i 2017
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Projectes iniciats
Estudi de protecció de la Riera 
de Vallvidrera. En col•laboració amb 
el Parc de Collserola s’ha iniciat la fase 
d’estudis per protegir i millor la vida en ter-
mes ecològics i biològics del tram de la Riera 
de Vallvidrera entre Can Salat i Can Rabella. 
 
Promoció de la Transició Eco-
lògica a Collserola. Molins de Rei 
s’ha sumat al programa promogut pel Parc 
de Collserola per reforçar la pagesia com 
a element vertebrador i de conservació 
del territori. De la mateixa manera es pro-
mou la producció de proximitat i ecològica. 
 
Reglament de l’ús de la bicicleta 
a Collserola. El ple de juny va aprovar el 
text proposat pel Parc de Collserola a tots 
els municipis que en formen part per regular 
l’ús de la bicicleta. La voluntat d’aquest re-
glament és garantir que ciclistes i no ciclis-
tes puguin gaudir en igualtat de condicions  
així com que l’ús social del parc sigui com-
patible amb la seva condició de parc natural

Aprovades les noves tarifes de l’Aigua, 
més socials i ecològiques

El passat ple del mes de juny es van aprovar per 21 
vots a favor i cap abstenció ni vot en contra la 
nova proposta de tarifes de l’aigua de la Vila. La pro-
posta neix tant de la necessitat d’engegar la millo-
ra del dipòsit de Narcís Monturiol i de la xarxa de dis-
tribució, com d’aplicar criteris socials i ecològics. 
Es creen dos grups tarifaris nous, un segons els crite-
ris definits per l’ACA on esperem que un 1% de perso-
nes molinenques s’hi emmarquin, i un segon per insti-
tuts públics que fins ara pagaven l’aigua com industrials.

Tal i com va explicar el nostre company Josep Raventós, regidor de Medi Ambient, la tarifació ecològi-
ca consisteix en rebaixar el cost dels trams de consum més baixos i augmentar els dels trams més 
alts, de tal manera que qui faci un esforç per reduir el consum pagarà menys. S’augmenten significativa-
ment les tarifes per aforaments, un dels grans problemes del sistema a Molins de Rei, i hem obert una línia de 
subvencions per tal que els veïns que tinguin encara dipòsits puguin connectar-se a la xarxa convencional. 
La Taula de l’Aigua continuarà sent l’òrgan on vetllar per els efectes d’aquesta tarifa i continuar amb l’aplicació de 
polítiques per una aigua pública.

Aprovat el Reglament 
dels nous 42 Horts 
Urbans municipals
El passat ple municipal del 26 d’abril va aprovar provisio-
nalment el Reglament regulador dels Horts Urbans del 
municipi de Molins de Rei. Amb aquest tràmit es va 
avançant en una reivindicació històrica que havia comptat 
amb el suport de tots els grups municipals però que enca-
ra no s’havia materialitzat. Des de la Regidoria de Medi 
Ambient del nou govern municipal, continuarem tre-
ballant per tal que els Horts Urbans siguin una realitat el 
més aviat possible, tal i com va explicar el nostre com-
pany regidor, Josep Raventós, en el ple municipal.

Amb l’objectiu d’oferir horts socials a la població de Mo-
lins de Rei interessada, i iniciar així una primera fase 
d’ordenament de les activitats d’horta social, es volen 
oferir 42 parcel·les individuals de 50 m² que es 
destinaran a horts urbans, exclusivament per a conreu 
agrícola, els productes obtinguts dels quals es dedicaran 
únicament a l’autoconsum, situats en una finca de titula-
ritat municipal, propera a l’Institut Lluís de Reque-
sens, dins de l’àmbit del Parc Agrari del Baix Llobregat.
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serveis públics
Sempre hem cregut amb la transparència i per tot això també volem explicar en quina situació interna ens hem trobat 
l’Ajuntament de Molins. Malgrat que els dos partits polítics (PdeCat i PSC-PSOE) que han governat des de 2011 
al 2017 repeteixin que la seva gestió ha estat molt positiva, nosaltres creiem que en alguns aspectes ha 
estat precisament el contrari. Amb aquest article ens centrarem a parlar sobre els serveis privatitzats (externalitzats).

Durant els governs municipals liderats per ICV, ERC, PdeCat i PSC s’han privatitzat la gran majoria de serveis 
municipals. Les conseqüències de les privatitzacions, o externalitzacions, son importants: pitjors sous i condicions 
laborals, manca de control i supervisió directa, i un traspàs significatiu de diners públics als beneficis em-
presarials i a l’estat espanyol a través de tributs com l’IVA, que amb la gestió pública directa no es pagarien.

Malgrat els acords majoritaris de ple, després de molta insistència per part de la CUP, mai s’havia fet cap estudi per 
valorar la remunicipalització d’algun servei. Des de la CUP estem liderant la regidoria de Serveis Municipals 
i Municipalitzacions, i estem utilitzant el servei d’assessorament de la Diputació amb la col•laboració del departament 
de personal i les regidories implicades, per anar analitzant un a un tots els serveis externalitzats. A mesura que 
es vagin acabant les concessions serà el moment per estudiar la viabilitat de municipalitzar el servei o de justificar amb 
un informe tècnic els motius per tornar a licitar el servei. Pot haver-hi serveis, que per la seva especificitat tècnica o per 
la baixa quantitat econòmica, sigui més lògica l’externalització.

Durant aquests anys d’efectes més greus de la crisi capitalista el govern municipal ha aprofitat la situació per 
aconseguir un superàvit pressupostari a canvi d’una pèrdua encoberta de l’ocupació i de la qualitat en els 
serveis externalitzats. Serveis importants com la Neteja Viària, La Neteja de les Escoles i Equipaments o La Jardineria 
ara costen menys diners que als inicis del govern sociovergent. I això ha passat perque en els processos de licitació 
l’Ajuntament ha marcat preus de sortida més baixos que en anteriors licitacions i això ha generat que es presentin molt 
poques empreses.

Lligat a aquesta política de suposada eficiència econòmica, l’època de major externalització dels serveis municipals ha 
anat acompanyat amb un descens del personal tècnic de l’Ajuntament que fiscalitza a les empreses adjudica-
tàries. Això ha generat:

Dificultats de fiscalització: amb l’externalització dels serveis públics no es 
podrà tenir mai la capacitat total en la supervisió,  però aquesta es veu agreujada amb un personal municipal clarament 
inferior al desitjable per supervisar tants serveis repartits per tot el municipi i amb centenars de treballadors/es.
Pèrdua d’ocupació: malgrat que en els plecs de condicions s’obliga a subrogar a tota la plantilla 
anterior, no hi ha mecanismes totalment efectius per controlar que es cobreixen les baixes i les suplències o per garantir 
que tots els treballadors/es realitzen les tasques a Molins. En casos com la Jardineria, l’anterior govern havia reconegut 
que en alguns moments faltava per cobrir el 30% de la plantilla.
Pèrdua de qualitat dels serveis municipals: quan 
l’Ajuntament marca preus de sortida dels serveis per sota dels imports raonables està potenciant que només es pre-
sentin empreses que per aconseguir un major benefici deixin de prestar alguns serveis compromesos en els plecs de 
condicions. Els efectes fa anys que els estem patint en molts serveis.

Per solucionar tota aquesta problemàtica s’està treballant en la millora de la fiscalització i el control però des de la CUP 
continuem pensant que això només son pedaços a un problema que només solucionarem amb la remunicipalització dels 
principals serveis municipals. En aquesta línia estem dotant l’empresa pública Molins Energia de tots els meca-
nismes legals per tal que properament comencem a recuperar la gestió pública d’alguns serveis, en el camí 
cap a la municipalització. Portem més de tres dècades patint externalitzacions però ara podem donar-li la volta i començar 
a recuperar gradualment la soberania sobre els nostres serveis públics.
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Arreu dels Països Catalans els ajuntaments van engegar tard les polítiques d’habitatge, fins fa 10 anys molts no dispo-
saven de regidoria ni d’Oficina d’habitatge, sorgides arrel de la crisi de 2007. Tot es reduïa a concedir llicències d’obres 
i a vendre solar públic disfressat de Habitatge de Protecció Oficial (HPO) a preus allunyats de les classes 
populars. Una manera ràpida d’engreixar les hisendes locals amb impostos que es destinaven a altres coses.

Amb la bonança econòmica, la bombolla immobiliària augmentava sense fi, els ajuntaments depenien dels impostos 
d’obres i les classes populars no tenien més remei que endeutar-se per adquirir habitatge. Amb la crisi, moltes famílies 
perdien la seua feina, perdien els seus habitatges però es quedaven un deute inassumible i els ajuntaments es mos-
traven impotents davant la pèrdua d’ingressos i la manca de resposta cap als seus convilatans.

Els plans locals d’habitatge dels últims 10 anys han sigut un brindis al sol, no s’ha complert més d’un 10%. Actualment 
treballem amb l’ajuda de la diputació en un pla d’actuació municipal d’habitatge molt més realista. La CUP sempre 
hem denunciat la venda de patrimoni municipal en el passat i hem aconseguit un compromís unànim de no 
fer-ho en un futur. Apostem pel lloguer social i la cessió amb dret d’ús.

El passat 16 de juliol s’aprovava la llicència d’obres del primer edifici de les Guardioles. És cert que dels 34 habitatges, 
26 són de venda. La CUP no hem volgut aturar aquest conveni signat fa un any per l’anterior govern municipal doncs 
es reallotjaran les últimes 4 famílies afectades del carrer St. Pere Romaní de la Riera Bonet que fa més de 
10 anys que ho esperen, resolent definitivament la situació de la totalitat de les veïnes afectades.

Encara es poden construïr 100 habitatges a la plaça Llibertat i 100 més a les Guardioles, on la CUP apostem 
per la propietat pública i no pas de venda. Una bona manera de combatre el monopoli del mercat privat és amb 
inversió pública que li planti cara. Per no vendre patrimoni i destinar els solars municipals a lloguer públic cal una bona 
planificació, sense partidismes i amb consens ja que implica una gran inversió. Amb una mitjana de 100.000 euros per 
habitatge, si volem completar aquests 200 habitatges de lloguer públic, necessitarem 20 milions d’euros. El pressupost 
anual de l’ajuntament són 30 milions dels quals uns 4 corresponen a inversió. També, el personal dedicat a habitatge 
no ha augmentat des de fa 10 anys i cal dotar de més mans si volem fer més coses. 

Planifiquem l’habitatge públic del Molins 
del futur

70 habitatges en règim de cessió d’ús
Abans d’acabar el 2018 anunciarem dos convenis amb coopera-
tives d’habitatge en règim de cessió d’ús per construir més 
de 70 habitatges a les Guardioles i al carrer Molí. És un model 
mixt entre compra i lloguer, molt estès al nord d’Europa, Uruguai i 
Canadà, on l’ajuntament cedeix terrenys a la cooperativa per a que 
edifiqui i als 75 anys l’edifici torna gratuïtament a control municipal. 
Aquesta construcció es finançarà amb les aportacions dels socis i 
la banca ètica. La gent accedirà mitjançant sorteig amb criteris de 
HPO, s’hauria de pagar una entrada entre 15.000 i 20.000 euros, i 
una quota mensual fixa més baixa que una hipoteca durant 30 anys, 
evitant el deute hipotecari i l’especulació.



6

Ac
te

s 
re

al
itz

at
s

Per unes Pensions Públiques i Dignes
El 22 de maig vàrem organitzar com a CUP una xerrada amb 
Josep Cònsola de la Universitat Comunista dels Països Ca-
talans on vàrem fer un repàs de totes les retallades que ha 
patit el sistema de seguretat social i pensions públiques.

Presentació del Sindicat de Llogateres
El 16 de maig es va presentar el Sindicat de Llogaters/
es a la nostra vila. L’acte fou organitzat per la Regidoria 
d’Habitatge, encapçalada pel nostre company Asier Baiona.

+Info:  sindicatdellogateres.org

Oci LGBTI: capitalisme rosa i alternatives
L’Esquerra Independentista de Molins vàrem organitzar 
aquest acte a La Barrina en motiu del 28 de juny, dia per 
l’Alliberament LGBTI, a càrrec de Pau Canals, de La Crida 
LBGTI i Atzagaia.

3a Conferència Municipalista a Molins
Centenars de persones van participar durant el 24 i 25 de 
març en algun dels 17 actes sectorials, en els quals es va 
debatre com construïr una República per a tothom des del 
municipalisme.

Solidaritat amb les encausades del 30G
El 2 de juliol es va realitzar una manifestació de su-
port al Marcel, un molinenc injustament encausat arran 
d’una mobilització a favor de la República Catalana.

28 de juny: Dia de l’alliberament LGBTI
Per 1a vegada a Molins es va fer una concentració en 
motiu del 28 de juny, organitzada per la Regidoria de Fe-
minismes i Alliberament LGBTI, conjuntament amb altres 
actes institucionals i de les entitats durant aquells dies.
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Sabies que...
mou el 

cul!

Des de la Regidoria de Joventut, 
encapçalada per Carles Ros 
(CUP), s’ha ampliat enguany 
la partida de 6.000 a 9.000€ 
dels Pressupostos Participatius 
per Joves “Mou el Cul”. Amb 
aquesta ampliació de recursos 
s’afavoreix la consolidació de 
projectes impulsats en edicions 
anteriors i alhora es fomenta 
l’organització i apoderament de 
les joves.

Setmana 
Xirgu

Enguany s’ha celebrat la 1a 
Setmana Xirgu per potenciar 
el teatre i la figura de la dona 
en ell. Xirgu era un dona amb un 
fort compromís feminista perquè 
ella feia teatre per reivindicar la 
llibertat de la dona i la llibertat en 
tots els seus àmbits. Una de les 
novetats ha estat el 1r Concurs 
de Teatre Breu Premi Subirà, 
una modalitat que s’havia anat 
perdent en el panorama català

llars 
d’infants

Les escoles bressol de titularitat 
municipal començaran el curs 
amb més personal de suport 
per millorar l’atenció als infants, 
amb 4 professionals més. D’altra 
banda, i un cop tancat el període 
de matriculació, es confirma que 
no s’ha quedat cap nadó de P0 
sense plaça als centres públics.

Està passant a Molins 

Murs de Colors, el nou projecte 
per impulsar l’art urbà a Molins

Amb el projecte “Murs de Colors” 
el govern municipal està impul-
sant l’art urbà a Molins de 
Rei com una expressió artís-
tica i cultural de primer nivell 
que ha viscut estigmatitzada 
les últimes dècades. L’art urbà 
ens dona la possibilitat d’omplir 
de colors i de vida molts murs 
grisos de formigó, alhora que 
es fomenta l’art a la nostra vila.

En aquesta primera fase s’han habilitat aquests 7 espais repartits pel 
municipi i s’hi pot pintar amb qualsevol tècnica sense la necessitat de 
demanar permís. Està previst que l’any 2019 arrenqui la segona fase 
del projecte, que oferirà més murs municipals i d’altres de privats que hi 
vulguin participar. Allà, els artistes locals podran mostrar els seus projec-
tes, que seran validats per una comissió i en podran fer el manteniment.

Aquest projecte ha estat impulsat per les Regidories de Joventut i Cul-
tura, encapçalades pel nostre company Carles Ros, i també ha comptat 
amb el suport de la recent creada Associació Artística Interactu-art.

Molins tindrem Pla de prevenció 
del consum de drogues
Cal la implicació de tots els actors per tractar aquest consum de risc, 
des de l’entorn familiar fins a la corresponsabilització dels locals 
d’oci, i és a través d’aquest pla que es dissenyarà l’actuació a nivell mu-
nicipal. Amb un cost de quasi 12.000€, durant tot un any personal del 
Col·lectiu Energy Control treballarà en la diagnosi i aplicació del Pla a Molins.

Aquest és un dels 71 acords del govern on es parlava de fer campanyes 
per apoderar el joves en la lluita contra el consum de risc de drogues alie-
nants. Els recursos tècnics i econòmics vindran de la Regidoria de Salut Pú-
blica i la de Joventut, amb el nostre company Carles Ros de regidor. 

El principal objectiu d’aquest procés és oferir al municipi el suport tècnic 
i l’assessorament en els processos de replantejament i reflexió entorn a 
les respostes municipals en la prevenció de drogues, la revisió de les po-
lítiques actuals desplegades tot nodrint-se d’experiències i bones pràcti-
ques existents per tal de fomentar la seva reorientació, i la promoció de 
millores en les línies de treball preventiu en relació al consum de drogues.



Contacta amb 
la CUP

Casal Popular La Barrina
C/Poeta Mateu Janés

s/n baixos A @CUPMolins  cup.molinsderei@gmail.com

 www.molins.cup.catCUP Molins de Rei cup.molins

t.me/CUPMolins

Josep Raventós i Fornós
Regidor de Medi Ambient i President de l’Àrea de Sostenibilitat i Territori
Regidor de barri de Sant Bartomeu, La Rierada i Vallpineda
jrf@molinsderei.cat

Laura Munt i Gutiérrez
Regidora de Gent Gran i Feminismes i Alliberament LGTBI
Regidora de barri de Can Graner
lmg@molinsderei.cat

Asier Baiona i Garcia
Regidor d’Habitatge, Treball, Serveis Municipals i Municipalitzacions i Serveis Generals
Regidor de barri del Canal
abg@molinsderei.cat

Carles Ros 
Regidor de Cultura, Joventut i Noves Tecnologies i Innovació
Regidor de barri del Centre Vila
crfi@molinsderei.cat
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Els/les nostres regidors/es al Govern Municipal

Compromís amb la transparència i la comunicació
Aquest és el 26è butlletí de la CUP Molins que distri-
buïm per totes les vivendes del municipi amb un tiratge 
de 11.500 exemplars. Com a CUP de Molins realitzem 
aquest esforç en explicar quines tasques estem rea-
litzant perquè creiem que les organitzacions polítiques 
han d’oferir tots els canals de comunicació possibles 
per tal que les persones poguem estar més informades.

També us animem a què ens seguiu en les diferents 
xarxes socials perquè també son eines efectives per po-
der contactar de forma més habitual amb nosaltres.

I si us voleu subscriure al nostre butlletí electrònic o per 
qualsevol altre comentari, proposta o suggeriment ens po-
deu escriure a:

cup.molinsderei@gmail.com

CUP Molins de Rei

@CUPMolins

cup.molins

t.me/CUPMolins

www.molins.cup.cat


